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حاشیه های 
جشنوا ره

جش��نواره فیل��م فج��ر 
امسال با نظم و انتظام بهتری 
نس��بت به دوره ه��ای قبل 
درحال برگزاری اس��ت. همه 
برنامه ها و نمایش فیلم ها در 
ساعت معین برگزار می شود.

جشنواره فیلم فجر برای 
پذیرای��ی از مهمانان نهایت 
صرفه جویی را پیش��ه کرده 

است.
این دوره  ازویژگی های 
از جشنواره فیلم فجر، حضور 
پررنگ فیلمس��ازهای جوان 
اس��ت. به طوری که امسال 
16 فیل��م، نخس��تین تجربه 
س��ینمایی  فیلم  کارگردانی 
س��ازندگانش است. نکته ای 
که بارها از زبان برخی اعضای 
هیئت انتخاب جشنواره بروز 
یافته، کیفیت بالا و خلاقیت 

س��ی و یکمین جشنواره 
فیلم فجر درحالی کار خود را 
آغاز کرد که از چند روز قبل از 
این اتفاق، رسانه های وابسته به 
دو جریان سیاسی، فضاسازی 
منفی و ش��دیدی را علیه آثار 
منتسب به سینمای متعهد و 
انقلابی ایجاد کردند . روزنامه 
ها، مجله ها و سایت های 
وابس��ته ب��ه دو گروه موس��وم 
به اص��لاح طلب ه��ا و جریان 
انحرافی، طی هفته های اخیر، 
حملات شدیدی را علیه طیفی 
از فیلم های جشنواره سازمان 
دهی کردن��د. نکته قابل تأمل 
این بود که محتوا و سوگیری 
و حتی برخ��ی از عبارات این 
مطالب به قدری به هم شباهت 
داش��ت که گویی ب��ه صورت 
هماهنگ و سفارش داده شده 

نوشته و منتشر شدند. 
ماجرا از این قرار است که 
این رس��انه ها، طی این مدت 

فرامرز قریبیان در نشست 
فیلم »گناهکاران« گفت: ژانر 
این فیلم، پلیس��ی-اجتماعی 
است. متأسفانه رسم شده در 
فیلم های پلیسی تیراندازی و 
اکش��ن زیادی ببینیم. اما این 
فیلم پلیسی، معمایی است و 
در آن قتلی اتف��اق افتاده که 

پلیس به دنبال قاتل است.
محق��ق  ه��ادی  س��ید 
کارگردان فیلم »او خوب سنگ 
می زند« در نشست فیلم خود 
گفت: ایده ای��ن فیلم مربوط یه 
دوران کودکی ام و اتفاقی که برای 
برادرم رخ داد است. ابراهیم اصغر 
زاده، تهیه کننده فیلم نیز اظهار 
داشت: دلیل ساخت فیلم “ او 
خوب سنگ می زند” این بود 
که قصه فضای متفاوتی داشت، 
زیرا جامعه ما درگیر ماجراهای 
شیک و شهری شده و نیاز دارد 
تا با فضاهای بومی و محلی و 
مفاهیم ارزش��ی ایرانی بیشتر 

آشنا شود.
ابراهیم شیبانی کارگردان 
فیل��م »هیچ کجا، هیچ کس« 
در جلسه این فیلم گفت: این 
فیلم از زمان آغاز ش��دنش تا 
پایان، چهار سال طول کشید. 
س��ه س��ال از زمان نگارش تا 
اجرا و یک س��ال ه��م بعد از 
تولید زمان برد. فیلم به دلیل 
روایتش دو خط موازی داشت 
و اگر دقت کرده باشید زمانی 
که قصه اول تمام می شود قصه 
بعدی آغاز می شود و قصه ها 
آنچن��ان موازی پیش می رود 
تا شخصیت ها معرفی شوند. 
برای ای��ن فیلم بای��د روایت 
خاصی اس��تفاده می ش��د. در 
گذشته هم فیلم هایی زیادی 
با این مضمون س��اخته ش��ده 
بودند و من فکر کردم چه کاری 
انجام بدهم تا با فیلم های دیگر 
تفاوت داش��ته باشد تا به آنجا 
رسیدم که این تفاوت را در نوع 

روایت بگذارم.

در نشس��تی ک��ه ب��ه 
مناسبت آغاز سی و یکمین 
جشنواره فیلم فجر در محل 
سابق لانه جاسوسی آمریکا 
برگزار ش��د، دکت��ر مجید 
شاه حسینی به تحلیل سیر 
تاریخ��ی این روی��داد مهم 

فرهنگی پرداخت.
این کارش��ناس سینما 
در ابتدا درباره شکل گیری 
جش��نواره فیلم فجر گفت: 
با پیروزی انقلاب اسلامی، 
سینما توبه کرد و در ادامه 

نگاهی به فیلم »آقای الف«

اولی��ن تصاویری که در جایی ش��بیه پرده 
سینما برای مردم نمایش داده شده گویا تصاویری 
بوده از حرکت قطار یا مردی که باغبانی می کند و 
از این دست. فقط برای اینکه مردم با پدیده ای به 
نام سینما آشنا شوند. مردم هم آن روزها به عنوان 
یک پدیده عجیب و جذاب استقبال خوبی از آن 
کردند. اما سینمایی که در بدو ورود متکبرانه با 
مردم روبه رو می شود پس از مدتی عادی شده 
و  سکه اش از رونق  افتاد و غصه اش این شد که 
با کدام ترفند جماعت را به سالن تاریک سینما 
بکشاند.آن وقت به فکر این افتاد که به این تصاویر 
بی ربط و بی خاصیت داس��تان اضافه کند و بعد 
با یک طرح و توطئه حساب شده به داستان گره 
انداخت و برای اینکه تماش��اچی از چنگش فرار 
نکن��د تعلیق را بنا ک��رد. و بعد هم افتاد به جان 
صنعت سینما یعنی رنگ و نور و صدا و کیفیت 

تصویر و الخ ...
 بالاخره بعد از های و هوی بسیار، اولین فیلم 
سه بعدی سینمای ایران هم رونمایی شد.. فیلمی 
که صرفا برای آشنایی تماشاچی با سینمای سه 
بعدی ساخته شده است. کارگردان این فیلم اگر 
خودش را از چرخه یک خلاقیت تکراری بیرون 
می کشید شاید طبعش شکوفاتر می شد. نگاه و 
تصور فانتزی او به دنیای پس از مرگ در “آقای 
الف” هم به شکل فیلم قبلی او تکرار شده است. مسحور 
شدن کارگردان توسط فیلم قبلی چنان آشکار است 
ک��ه حتی نمی توان��د از آوردن صحنه هایی از فیلم 
قبلی اش خودداری کند و در این فیلم از آن به 
عنوان یک فیلم خوب یاد می کند. خودشیفتگی 

و هیجان زدگی کارگردان در این فیلم هم از طرز 
تیتراژ آن کاملا هویداس��ت. زیر اس��م هر یک از 
بازیگران و عوامل نوشته شده مثلا، بازیگراولین 

فیلم سه بعدی ایران .
کارگردان »آقای الف« فراموش کرده که حتی 
یک فیلم سه بعدی هم نیاز به فیلمنامه دارد. اما 
فیلمنامه این فیلم کمی ضعیف تر از تله فیلم های 
دس��ت چندم سیماست. یک قصه تکراری که از 
ابتدا تا انتهایش را مخاطب از بر اس��ت. به کسی 
خب��ر می دهند که تا دو هفته دیگر خواهی مرد 
و او طی این دوهفته تغییر می کند و کار خوب 
می کند و ... نمی میرد. اینکه پایان داس��تان در 
ابتدا لو رفته باش��د را گناه نابخشودنی فیلمنامه 
نباید دانست اما اینکه برای همراه کردن بیننده 
در فیلمنامه ترفند دیگری پی ریزی نشده باشد غیر 
قابل تحمل اس��ت. البته چنان که گفته شد فیلم 
دلش را خوش کرده است به سه بعدی بودنش. اما 
عجیب اینکه برای استفاده از ظرفیت های سینمای 
سه بعدی نیز تلاشی صورت نگرفته است. فیلمساز 
که این قدر بر سه بعدی بودن فیلمش تاکید دارد 
می توانست با میزانسن و کادر بندهای دقیق تر 
جلوه های س��ه بعدی بودن فیلم را بیشتر به رخ 
بکشد تا مجبور نباشد چپ و راست اشیاء را  پرت 

کند به سمت تماشاچی. 
با ورود س��ینمای ایران به دنیای سه بعدی 
حالا باید نگران این بود که همه عناصر یک فیلم 
که می تواند باعث جذابیت آن باشد فدای تصویر 
سه بعدی شود و از هول حلیم برگردیم به اولین 

فیلم های تاریخ سینما.        

نعل وارونه
در گ��زارش ه��ای خ��ود، هر 
فیلمي را که موضوعي مرتبط با 
دفاع مقدس یا مفاهیم انقلابی 
دارد را ب��ا نس��بت هایي چون 
سفارش��ي، دولتي، ش��عاری و 
... تخطئ��ه کردند. نکته جالب 
این است که این فیلم ها هنوز 
اکران نشده اند اما رسانه هاي 
زنجی��ره اي و انحراف��ی –که 
مواضع فرهنگی شان به شدت 
به هم نزدیک ش��ده است- نه 
تنه��ا این فیلم ه��ا را نقد که 
درباره نظ��ر منتقدان و میزان 
اس��تقبال مردم از این آثار نیز 
گزارش مي دادند! این رسانه ها 
همچنین به شدت در پي القاي 
این موضوع بودند که چنانچه 
فیلم ه��اي دفاع مقدس��ي و 
انقلابي در جشنواره فجر برنده 
جایزه اي شدند به خاطر فشار 

بر داوران خواهد بود!
آنچه نش��ریات و سایت هاي 
وابس��ته ب��ه ای��ن جری��ان هاي 

سیاس��ي را به چنین فضاسازي هایي 
وادار کرده، برتري فیلم هاي 
جری��ان س��ینمای متعه��د 
نس��بت به فیلم هاي سخیف 
و شبه روشنفکري در دوره قبلي 
جشنواره فجر بود. به نظر می رسد 
که این اتفاق امسال هم رخ دهد 
و بار دیگر این آثار انقلابی و دفاع 
مقدس��ی خواهند بود که اعتبار 
جشنواره فجر را حفظ می نمایند. 
البته پروژه تخریب فیلم های 
انقلابی تنها به جشنواره فیلم فجر 
محدود نیست و رسانه های لیبرال 
–و متأسفانه برنامه سینمایی سیما 

و حتی برخی نش��ریات سینمایی 
دولتی- نیز درحال تبدیل کردن 
اصطلاح »فیلم ارزش��ی« به یک 
مفهوم منفی هستند. این درحالی 
است که س��خن پراکن های این 
پروژه، خ��ود از حامیان و مبلغان 

فیلم های سفارشی و ایدئولوژیک 
هالیوودی هس��تند. کافی است 
به آرش��یو این رسانه ها مراجعه 
نمود و مش��اهده کرد که کارنامه 
آن ها مملو از تعریف و تمجیدهای 
مبالغه آمیز از امثال »جیمز باند« 
و »ش��والیه تاریکی« است. یعنی 
دقیقا تبلیغاتی ترین فیلم ها برای 
دولت های غرب��ی. این منتقدان 
محت��رم چگون��ه ه��م س��ینمای 
سفارشی را محکوم می کنند و هم 
»ج��ان فورد« را که فیلم هایش را 
به سفارش سازمان سیا می ساخت 
هدف ستایش قرار می دهند؟ اگر 

n آرش فهیم

n علیرضا آل یمین

آقای سه بعدی و دیگر هیچ ! 

از  پن�ج س�ال  و  س�ی 
پیروزی انقلاب ش�کوهمند 
اس�لامی می گذرد . انقلابی 
ک�ه وج�ه غال�ب تفکیک و 
تمییز آن از سایر انقلاب های 
به ظاه�ر مش�ابه در جهان 
“فرهنگ “ اس�ت . حال این 
انقلاب فرهنگی به سی و پنج 
سالگی خود رسیده است و 
جهان او را به نظاره نشسته 

است .
در آس��تانه ده��ه فجر این 
پرس��ش مطرح می شود که آیا 
فرهنگ و هنر امروز کش��ور در 
قد و ق��واره ارزش های انقلاب 
اسلامی و گفتمان امام و رهبری 
اس��ت ؟ آیا هنر کشور موجبات 
ارتقاء و اعتلای فرهنگ عمومی 
جامعه را فراهم کرده است ؟ آیا 
س��ینمای ما به ظرف شایسته 
برای پاسداری و معرفی مظروفی 
که همانا مؤلف��ه های گفتمان 
انقلاب اس��لامی اس��ت، تبدیل 
ش��ده اس��ت ؟ درب��اره وضعیت 
س��ینمای ایران با مینو اصلانی ، 
ریاست سازمان بسیج جامعه زنان 
کشور  گفت و گویی کرده ایم که 

می خوانید :
ش�ما به عنوان مسئول 
انقلابی  نهاده�ای  از  یک�ی 
ضعی�ت  و  ، هنگ�ی  فر و
سینمایی کش�ور را چگونه 

ارزیابی می کنید ؟
بحث و نظر در مورد وضعیت 
سینمای کشور و بررسی قوت و 
ضع��ف آن در جمی��ع ابواب نیاز 
به فرصت زی��ادی دارد. اما آنچه 
در ای��ن مجال اندک م��ی توان 
گف��ت این اس��ت که م��ا با چه 
ش��اخصی س��ینمای کش��ور را 
مورد بررس��ی ق��رار می دهیم . 
با چه اص��ول و ملاک هایی در 
مورد ارزشی یا ضد ارزشی بودن 
آن به قضاوت می نشینیم ؟ اگر 
وضع سینمای کشور را با آنچه 
امروز در جهان به ویژه هالیوود 
و بالیوود به عنوان سینما مطرح 
می شود قیاس کنیم؛ باید گفت 
که بحمدالله سینمای کشور در 
عین داشتن جذابیت های هنری 
اصول عام اخلاقی را فرای بایدها 
و نبایده��ای دینی رعایت کرده 
اس��ت و از آلودگی های موجود 
کناره گرفته است . اما اگر ملاک 
ما مؤلفه ه��ای گفتمان انقلاب 
اسلامی باشد نظر ما نیز قدری 

متفاوت خواهد شد .
من هنوز سخنرانی حضرت 
امام خمینی )ره( را در بهش��ت 
زهرا س��لام الله علیها به خاطر 
دارم م��ا در آن زم��ان هرگ��ز 
باورمان نمی ش��د ام��ام چنان 
دفاع پرش��وری از سینما داشته 
باشند در کمال ناباوری شنیدیم 
و پذیرفتیم ، امیدوار بودیم و در 
همه این سالها منتظر تا سینما 
دین خود را به امام و ش��هدا ادا 
کن��د و در قامت��ی قد علم کند 
که شایس��تگی آن دفاع انقلابی 
و جانانه را داش��ته باش��د . امام 
ظرف سینما را با ملاک محتوای 
ارزشی اش تطهیر نمودند ، حال 
نه فقط من و شما که همه جامعه 
در مسند داوری باید بنشینند که 
آیا این همان محتوایی است که 

دکتر مجید شاه حسینی مطرح کرد

جشنواره فیلم فجر
 چگونه از مسیر خود خارج شد؟

گفت وگو با مینو اصلانی ریاست سازمان بسیج جامعه زنان کشور 

n منیره غلامی توکلی 

امیدش را داشتیم و انتظارش را 
می کشیدیم؟

س�الها  ای�ن  ط�ی  در 
تولیدات خوب ارزش�ی هم 
داش�ته ایم که نمی ش�ود از 

آنها چشم پوشی کرد؟
بل��ه . البت��ه نمی ت��وان و 
ارزش��ی  تولیدات  نباید منک��ر 
سینمای کشور شد . اما فراموش 
نکنیم جامعه ای که برای حفظ 
نظام س��ختی ها کشیده و داغ 
عزیزان را متحمل شده است به 
حداق��ل رضایت نمی دهد ملت 
ایران طال��ب تحقق آرمان های 
انقلاب است و این کف خواسته 
های مردمی اس��ت که دست از 
رفاه و آس��ایش ، جان و مال شان 
شس��ته اند . سینمای امروز وام دار 
خانواده شهداست و به نظر شما 
خانواده   س��ینمایی کش��ور با 
تعداد معدودی فیلم اررزشی و 
البت��ه فاخر می تواند دین خود 

را ادا کند؟
به نظر می آید مس�ئولین 
فرهنگ و هنر کشور هم چنین 
اعتقادی را دارند و برای تحقق 
این انتظار تلاش می کنند . اما 
گاه ش�رایط و اقتضائات و حتی 
محدودی�ت ها  مس�یر تحقق 
آرمان ه�ا را طولانی می کند و 
برای ایجاد تغییری به این مهمی 
نیازمند گذر زمان هستیم، بهتر 

نیست این گونه نگاه کنیم ؟
بله بهتر است که این گونه 
نگاه کرد زیرا ما نیز به ارزش��ی 
بودن و غایت دغدغه های انقلابی 
مدیران فرهنگ و هنر کشورمان 
ایمان داریم و آنها نیز یقینا بیش 
از ما متحمل سختی ها برای رفع 
مشکلات ش��ده اند . قطعا برای 
نیازمند  ب��زرگ  تغییرات  ایجاد 
زم��ان و البته آدم ه��ای بلند با 
همت های بلند هستیم . اما آنچه 
مردم را در برابر گذر زمان امیدوار 
می کند روند رو به پیشرفت است . 
و آنچه شاهد هستیم اگر نگویم 
که یک واپس گرایی دردناک به 
گذشته های تلخ بلکه یک رکود 
و سکون غیرقابل توجیه است .

شما به سطح موضوعات فیلم ها 
و تکرار مباحثی که نه دغدغه و 

مسئله جامعه است و نه سودی 
به حال مردم دارد نگاه کنید اسم 
این را چه می ش��ود گذاشت ؟ ما 
هم مثل ش��ما ترجیح می دهیم 
بر این باور اتفاق داش��ته باش��یم 
که مس��ئولین در تلاش هس��تند 
معض��لات را مرتفع کنند لذا ناگزیر 
باید به دنبال عللی بود که نمی گذارد 
آن اتفاق��ی که باید رخ دهد ، پیش 
بیاید. متأسفانه  ادبیات مرسوم 
) نمی گذارندها و نمی شودها ( 

عادت مألوف شده است .
شما در جایی عدم نظارت 
بر تولیدات سینمایی کشور 
را بزرگ ترین علت س�اخت 
فیلم هایی با استانداردهای 
پایین دانسته اید حال آنکه 
این نهاده�ا وجوددارند و ما 
حضور پرق�درت ممیزی ها 
را بر عرصه سینمایی کشور 

شاهدیم ؟
و  نهاده��ا  خوش��بختانه 
حوزه های نظارتی وجود دارند 
و اتفاق��ا از حض��ور نیروهای 
ارزش��ی نی��ز بهره م��ی برند 
. ام��ا متأس��فانه خروجی ها 
رضایت بخش نیس��ت . حتی 
یک شهروند بدون مناسبات 
هن��ری نیز اذع��ان دارد : که 
برخی از تولی��دات از حداقل 

به صرف وجاهت و سابقه هنری 
تولید کننده و البته تهیه کننده به 
مدح می نشینند نه نقد بر اساس 
اص��ول و ملاک های لایتغیر دین 

مبین اسلام و یا ...
راه ح�ل چیس�ت و چه 

باید کرد ؟
راه حل  تش��ریک  مساعی 
هنرمندان و مدیران فرهنگی با 
نخبگان و کارشناسان خبره درد 
آش��نا و متخصص است . راه برون 
رفت از ساخت فیلم هایی که نهیب 
رجع��ت مفتضحانه به س��ال های 
پیش از انقلاب را می د هد در دو 
چیز است اول اینکه باید بپذیریم 
که وضع موجود مطلوب انقلاب 
نیس��ت و از تعصب بپرهیزیم و 
بدانیم که نقد ب��ه وضع موجود 
است نه مسئولین موجود و آنچه 
امروز ش��اهدیم نتیجه تس��اهل 
و تس��امح چندین ساله است و 
البته سینما باید سریع تر خود را 
به حد نمره قبولی برساند و دوم 
اینکه باید ایده های ناب و نو را در 
جهت فیلم سازی و نگارش فیلم 
نامه در اتاق های فکر سینمایی 

بارور سازد .
شاید خوشبینانه به نظر برسد 
ام��ا من بخش عمده ای از نقایص 
موجود را متوجه دست های خالی 
تولیدگران فیلم نامه های ارزشی 
می دانم . در این بین بخش��ی  از 
مشکل هم به گردن کسانی است 
که فقط به کمیت نگاه می کنند ؛ 
این که ایران جزو باشگاه  50 تایی 
باشد و بماند. تولید رقم بیش از 50 
فیلم در سال زمانی برای سینمای 
کشور افتخار به همراه می آورد که 
محتوای فیلم ها نیز حرفی نو برای 

طرح کردن داشته باشد .
یعنی الان این اتاق های 

فکر وجود ندارد؟
البته که وجود دارد اما نه در 
جبهه حق بلکه در جبهه باطل و 

آنسوی مرزها.
ای�ن  موض�وع بزرگ�ی 

است؟
بزرگ اس��ت ام��ا حقیقی 
اس��ت،وقتی هزینه ی��ک فیلم 
توس��ط ی��ک کمپان��ی غرب��ی 
پرداخت می ش��ود آیا می شود 

منکر تولید فکر و محتوای برای 
فیلم شد؟ 

در بخشی از صحبت ها مطرح 
کردید : تشریک مساعی تخبگان و 
هنرمندان یگانه راه حل است ، پس با 
این وضع می پذیرید که بخشی از 
مشکلات متأثر از بی تفاوتی 
نخب�گان و کارشناس�ان به 

سینما است ؟
  بله ت��ا زمانی که نخبگان 
و دغدغه مندان با سینما آشتی 
نکنند و دس��ت این طفل گریز 
پای را نگیرند امیدی به سربراه 
ش��دنش وجود ندارد . نخبگان، 
طفل ناتوان س��ینمای کش��ور 
را ب��ه حال خود ره��ا کرده اند 
ت��ا دیگران او را به هر س��و که 
خواس��ت بکش��انند . هم��ه ما 
نسبت به سرنوشت و آینده این 
طفل که معرف خانواده فرهنگ 
و هنر کش��ور اس��ت ، مسئول 
هس��تیم البته نباید از نظر دور 
نگاه داش��ت که همه بی تفاوت 
نیس��تند ، بلکه عده ای مدخل 
و مج��رای ورود را نمی یابند و 
برخی از پیشکسوتان هنری نیز 
با س��ینما آن هم به خاطر فیلم 
نامه های ضعیف و س��خیف آن 

قهر کرده اند. 
چرا می گویی�د : “طفل 
سینمای کشور” در حالی که 
باید گفت : “جوان سی و چند 

ساله” ؟
به قول متخصصان ما برای 
تعیین رش��ید بودن س��ینمای 
کشور س��ن تقویمی را در نظر 
نمی گیریم بلکه سن بلوغ فکری 
و عقلی را مد نظر قرار می دهیم .

چ�ه بای�د کرد که س�ن 
تقویمی و س�ن رش�د یکی 
شوند یا حداقل فاصله شان 
کم ش�ود؟ نظرات را قوی تر 

کنیم یا فضا را تنگ تر ؟
دقیق��ا بزرگ ترین اش��تباه 
کس��انی که ب��ه دنب��ال اصلاح 
وضعیت هنری کش��ور هس��تند؛ 
همین است که می پندارند : نظارت 
یعنی وضع قیود دست و پا گیر که 
فقط تولید گران جوان را در پیچ 
و خم قواع��د بوروکراتیک پیر 
می کند ، نظارت نیازمند رابطه 
عرضی با هنرمند اس��ت نه رابطه 

طولی و از بالا به پایین .
نیازمند  ام��روز  س��ینمای 
نه  گراس��ت  فراین��د  نظارت��ی 
محصول محور که تولید کننده 
مفروض را به هزار توی مجوز و 
پروانه نمایش می کش��اند و آخر 
س��ر با الف و جیم کردن فیلم ها 
که معلوم نیس��ت ک��ه فایده و 
س��ودی به حال ایشان و مردم 
خواهد داشت آن دوستان ارزشی 
عضو در حوزه نظارتی را سرگرم 
می کنند و لاغیر . بعضی وقت ها 
نمی دانیم چه می شود که یک 
فیلم همه این مس��یرها را دور 
می زند و س��ر از اکران عمومی 
در می آورد به همین دلیل باید 
در تمامی مراحل تولید حضوری 
دست گیرانه و  مؤثر داشت . تا 

سفارشی یا دولتی بودن ملاک نفی 
یک فیلم است، پس باید کل تاریخ 
سینما را زیر سؤال برد، چون خیلی 
از شاهکارهای این تاریخ، سفارشی 

و دولتی بوده اند.
ای��ن تناق��ض ه��ا همه 
گویای این است که تخریب 
فیلم های ارزش��ی از س��وی 
جری��ان لیب��رال، نوعی نعل 
ب��رای توجیه  وارونه اس��ت 
بی آبرویی ها و سقوط های 
فیل��م های تجارتی و ش��به 
روشنفکرانه. آن ها به خوبی 
شاهد زایش دوباره سینمای 
انقلاب اس��لامی هستند و 
می دانند هنرمندان متعهد 
و خ��ط ش��کن م��ی توانند 
ب��از هم مانن��د اول انقلاب، 
موج جدیدی را در سینمای 
کش��ور به راه اندازند. س��ینمایی 
نویس های این رس��انه ه��ا از قدرت 
رس��انه ای س��ینما آگاه هستند و 
م��ی دانند ک��ه اگر م��وج فیلم های 
انقلابی دوباره همچون سال های دهه 
60 تا اواس��ط ده��ه 70 غلبه یابد، به 
س��د محکمی در مقاب��ل جریان های 
سیاسی نان به  نرخ روز خور تبدیل 

خواهد شد. 

موجود در این فیلم هاست.
عدم حض��ور فیلم های 
»فرش��ته های قص��اب« به 
کارگردانی سهیل سلیمی و 
مس��تند »میراث آلبرتای2« 
س��اخته حس��ین شمقدری 
در بخش های اصلی جشنواره 
موجب شگفتی شده است. این 
درحالی است که کارشناسانی 
که ای��ن دو فیل��م را دیده اند 
بر ش��اخص بودن این دو فیلم، 
متفق القول هس��تند. به ویژه 
فیلم »فرشته های قصاب« که 
أثری افشاگرانه درباره جنایات 
صهیونیست هاس��ت. با توجه 
به اینکه جش��نواره فیلم فجر، 
یکی از برنامه های بزرگداشت 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
محسوب می ش��ود، جا دارد 
ک��ه به این گون��ه آثار توجه 

کوتاه ازبیشتری شود.
 نشست های 

پرسش و پاسخ 
فیلم ها

راه با اهداف و اصول انقلاب اسلامی همراه شد و جشنواره فیلم 
فجر در سال 61 در ابتدای فعالیت خود مانند قطاری بود که 
روی ریل راه افتاد و در این مسیر واگن های بعدی به آن اضافه 

شد و رفته رفته به اصلاح و ترمیم رسید.
رئیس س��ابق بنیاد فارابی ادامه داد:جشنواره فیلم فجر تا 
سالی که دفاع مقدس در جریان بود یعنی تا سال 1۳6۸ سیر 
وس��لوک انقلابی داشت؛ در سال های نیمه اول دهه 60 عزم 
مدیریتی بر این بود که از فیلمسازانی حمایت کند که با انقلاب 
رشد کرده اند. از همین رو فیلمسازان صاحب نام قبل از انقلاب 
در س��ال های اول دهه 60 تحویل گرفته نمی شدند. در واقع 
مدیران آن وقت سیاس��ت های خود را براساس نسل جدیدی 
از س��ینماگران انقلاب به نمایش می گذاشتند. ضمن اینکه در 
آن سال ها جشنواره فیلم فجر موتور حرکت یک سال سینمای 
ای��ران بود و قرار بر این بود فیلمی به اکران عمومی درآید که 
حتما در جش��نواره فیلم فجر نمایش داده شده و نمره قبولی 
دریافت کرده باش��د. بنابراین دردهه 60  روند سینمای ایران 
دهه ای رو به جلو بود و بس��یاری از بنیان های فکری انقلاب 
اسلامی در قالب این رویداد فرهنگی و هنری نهادینه می شد.

وی افزود: اما در همان سال ها که قطعنامه امضا شد مدیریت 
جش��نواره به نوعی تغییر جهت داد و مباحثی در تغییر نگاه و 
نگرش نسبت به دفاع مقدس، روابط خانوادگی، نوع زندگی و 
مشخصا مفهوم عش��ق ایجاد شد که بهترین نمونه فیلم هایی 
از این دس��ت، فیلم نوبت عاش��قی است که معنای عشق را به 
بدترین شکل ممکن نشان داد و عشق سر و شکل اروتیک به 
خود گرفت در حالی که این عشق می توانست متعالی جلوه کند.

شاه حس��ینی در ادامه گفت: مدیریت سینما در دهه 60 
نگاهی صنفی به س��ینما داشت. اما به اعتقاد من این نوع نگاه 
آسیب های جدی به صنعت سینما وارد کرد چراکه سینما غیر 
از اینکه صنف باشد سه بعد فراموش شده داشت. بعد نخست 
این که سینما یک رسانه است و به عنوان یک رسانه می تواند 
مدیریت کلان و استراتژیک داشته باشد. از همین رو سینمای 
صنفی توجهی به رسانه بودن نداشت چراکه این نوع سینما داد 
و ستد محتوایی با مخاطب برقرار می کند. نتیجه اینکه دنیایی 

که روی پرده س��ینما صنفی شکل می گرفت نشات گرفته از 
روابط پشت سینما بود و از بدنه جامعه فاصله جدی می گرفت. 
در واقع آنها فکر می کردند که دس��ت اندرکاران سینما جامعه 
آماری خوبی برای اجتماع هستند و رفته رفته اصحاب صنفی 
رسانه احساس کردند که نمایندگان ملت اند و همه شیوه های 
زندگی، رفتاری، اخلاقی که در زندگی خود تجربه می کردند 
تجربیات همه مردم ایران اس��ت. در واقع این نوع نگاه از یک 
خرده فرهنگ ناشی می شد و به همه مردم تعمیم داده می شد.

شاه حسینی ادامه داد: این نوع نگاه در نیمه نخست دهه 
70 مطرح شد و در نیمه دوم از همین دهه به اوج خود رسید 
تا جایی که مثلا آنچه به عنوان مقوله حجاب روی پرده سینما 
قرار می گرفت با آنچه تلویزیون از آن ارائه می داد بسیار متفاوت بود.

نتیجه این تفاوت نگاه از جنبه های مختلف این شد که نزدیک به دو 
دهه هم در اکران های عمومی و هم در جش��نواره های متعدد فیلم 
فجر، همیش��ه حق با جوان های معت��رض خوش قیافه بود. از 
سوی دیگربرگزاری مراسم های افتتاحیه و اختتامیه جشنواره 
فیلم فجر به گونه ای مهندسی می شد که افراد به شکل خیلی 
نظام مند تش��ریف فرما می شدند. بزرگان سینما را طی مراسم 
وی��ژه ای می آوردند و با مدل هایی که خاص خودش��ان بود 
به مراس��م ها می آمدند و به ش��یوه خودشان موافقت و 
مخالفت با فیلمها را اعلام می کردند.در کمال تعجب و 
تاس��ف هنوز هم خرده فرهنگ های صنفی بر مدیریت 

سینما حاکم است.
وی سپس به وضعیت مدیریت سینما در دهه ۸0 پرداخت 
و اظهار داش��ت: در دهه ۸0 س��ینما به دو شکل جلوه کرد. 
یکی تلاش برای بازگشت به مرام گذشته است و شکل دیگر 
اینکه سینما را متعلق به مردم نمی دانند بلکه متعلق به خرده 
فرهنگ هایی می دانستند که صدای سوت و کف زدن های 

آنها در مراسم افتتاحیه و اختتامیه بلند بود.
وی در پایان تصریح کرد: جشنواره فیلم فجر در سی و یکمین 
دوره از برگزاری باید به تعریف جدیدی برسد؛ تعریفی که تنها 
متعل��ق به گروه خاص و محدودی از خرده فرهنگ های جامعه 

نباشد، بلکه همه مردم نجیب ایران را در برگیرد.

استانداردها به دور است . هم 
اس��تانداردهای حرفه ای و هم 
شاخصه های اخلاقی و ارزشی ،. 
از ای��ن رو باید پذیرفت که یا 
خطوط قرمز اخلاقی – ارزشی 
سینمای ایران رفته رفته کم 
رنگ و بی رنگ می ش��وند و 
اس��تانداردها تغییر می کنند 
و یا ناظرین ارزش��ی در نقد و 
تحلیل آثار تسامح می ورزند و 
اختیاری و گاه تحمیلی تن به 
اباحه گری می دهند و آثار را 

تولی��د کنندگان ب��ا ارزش ها و 
مصادیق س��مبلیک معرفی آن 

در قالب هنر آشنا شوند .
و حرف آخر :

ح��رف آخ��ر را اول ز دم . م��ا 
از س��ینمای کش��ور مطالبه جدی 
داریم و آن ادای دین به ارزش های 
انقلاب ، امام ، رهبری و شهداست . 
امیدواریم سینمای کشور ، سینمای 
رشیدی شود و این مهم به شایستگی 

محقق شود .

سینما دین خود را به امام و شهدا
 ادا نکرده است 


